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Druga część konferencji poświęcona była dyskusji.
Głos zabrali: prof, dr hab. Janusz Uchmański, prof, dr hab. Józef M. 

Dołęga, prof, dr hab. Jerzy Macewicz, doc. dr hab. Wojciech Szeligiewicz, 
dr hab. Andrzej Tatur, ks. prof, dr hab. Wojciech Bołoz, dr hab. Teresa 
Wierzbowska, dr Bożena Sosak -  Swiderska.

Głównym tematem była kwestia przewidywalności chaosu i powią
zań, jakie zachodzą pomiędzy działalnością człowieka a występowaniem 
układów w stanienie niestabilności. M.in. rozpatrywano kwestię anoma
lii pogodowych i kataklizmów związanych z efektem globalnego ocieple
nia. Przy tym temacie powstało pytanie o wpływ człowieka na układy 
chaotyczne.

Eugeniusz Kośmicki

Sprawozdanie z pobytu na uniwersytecie 
Kassel-Witzenhausen (w dniach 24-26 czerwca 2004r.)

W dniach 24-26 czerwca 2004 przebywała w Kassel-W itzenhausen 
(Niemcy, Hesja) grupa osób z zakresu podstaw teoretycznych i praktyki 
rolnictwa ekologicznego i ekologizacji obszarów wiejskich. W yjazd ten 
był zorganizowany przez Urząd M arszałkowski Województwa Wielko
polskiego, który realizuje obecnie program rozwoju rolnictwa ekologicz
nego na obszarze Wielkopolski. Realizacja tego programu wiąże się ściśle 
z naszym członkostwem w Unii Europejskiej. Z ramienia Akademii Rol
niczej w pobycie tym uczestniczyli: prof. Kośmicki i prof. Łuczka-Bakuła 
oraz doktorantka AR. W ramach pobytu badawczego zapoznawano się 
przede wszystkim z funkcjonowaniem nowego W ydziału „Ekologiczne 
Nauki Rolnicze" łącznie z funkcjonowaniem Heskiego Majątku Państwo
wego Frankenhausen. Ponadto zwiedzono i zapoznano się z działalno
ścią gospodarstwa ekologicznego Gut Fahrenbach. W czasie pobytu w 
Kassel -  W itzenhausen wyżywienie oparte było na produktach ekolo
gicznych (stołówka studencka, a także restauracje serwujące produkty 
ekologiczne). Całość pobytu zorganizował prof. Onno Poppinga z Grupy 
Roboczej Wykorzystanie Użytków Rolnych i Planowanie Regionalne (ra
zem ze swoimi współpracownikami). Ważnym elementem pobytu było 
zapoznanie się z pracą Towarzystwa Rolniczo -  Społecznego z Getyngi 
(50 km od Witzenhausen) zajmującego się problematyką społeczną rolnic
twa i obszarów wiejskich. Ponadto zwiedzono gospodarstwo rolne hr. 
Karola von Dónnhofa specjalizującego się w produkcji rzepaku do celów 
spożywczych i jako dodatku do biopaliw.



W ujęciu szczegółowym pobyt w Kassel -  Witzenhausen obejmował
więc:
• przedstawienie zadań wydziału „Ekologiczne Nauki Rolnicze" -  dzie

kan Jórgensen, przedstawienie historii wydziału rolniczego -  prof. 
Trossbach,

• funkcjonowanie Europejskiej Szkoły Letniej -  prof. Ipsen,
• ekologiczna uprawa roślin -  prof. Hess,
• kontakty badawcze w ramach rolnictwa ekologicznego -  siec europej

ska -  prof, von Fragstein,
• problematyka wykorzystania użytków rolniczych i planowania regio

nalnego prof. Poppinga (i Jego współpracownicy),
• problematyka ekologicznej jakości żywności i kultury wyżywienia -  

prof. Meier -Ploeger (współpracownicy pani Prof. M eier -  Ploeger 
przedstawiali też nowoczesne metody fizyczne i chemiczne w zakre
sie badania jakości żywności),

• zapoznanie się z praktycznymi zajęciami dla studentów w zakresie 
przestawiania gospodarstw konwencjonalnych na metody ekologicz
ne (Dipl.-Ing. Mittelstrass i studenci),

• problematyka marketingu żywności wytworzonej metodami ekolo
gicznymi -  prof. Hamm,

• spotkanie z przedstawicielami Towarzystwa Rolniczo -  Społecznego z 
Gottingen (4-8.X.2004 organizuje ono w Kaliszu konferencję naukową: 
Europejski model rolnictwa a liberalizacja handlu. Stan i perspektywy 
dla rolnictwa i obszarów wiejskich),

• zwiedzenie gospodarstwa ekologicznego Gut Fahrenbach specjalizu
jącego się w produkcji bydła mięsnego,

• kolacja w wiejskiej restauracji serwującej produkty ekologiczne o cha
rakterze lokalnym,

• szczegółowe zwiedzanie majątku uniwersyteckiego produkującego 
metodami ekologicznymi i zapoznanie się z jego działalnością w za
kresie badań, dydaktyki i działań na rzecz rozwoju rolnictwa ekolo
gicznego,

• zwiedzanie gospodarstwa hr. Karla Dónnhofa wytwarzającego olej 
rzepakowy,

• zwiedzanie gospodarstwa hodowlanego prof. Poppingi (hodowla 
koni wyścigowych).

Wnioski dla sytuacji w Wielkopolsce

1. Rolnictwo ekologiczne cieszy się obecnie w Niemczech dużym
wsparciem finansowym i logistycznym rządu federalnego, rządów kra
jowych, a także uczelni i jednostek badawczych (m.in. istnieje federalny



instytut Institut fur Ökologischen Landbau der FAL, Trenthorst). Obok 
działań państwa i rządów krajowych działa także wiele fundacji. Także 
część przemysłu przetwórstwa żywności wspiera produkcję rolną meto
dami ekologicznymi.

2. Problematyka rolnictwa ekologicznego ma charakter interdyscypli
narny. Występuje tutaj ścisłe powiązanie nauk przyrodniczych, rolni
czych, społecznych i ekonomicznych. Przykładem takim może być nowy 
Wydział: „Ekologiczne Nauki Rolnicze" w Kassel -  Witzenhausen.

3. W ystępuje ścisłe powiązanie teorii i praktyki rolniczej. Jest to 
szczególnie widoczne w przypadku zajęć z zakresu przestawiania na tory 
ekologiczne dotychczasowych gospodarstw konwencjonalnych. Studenci 
dyskutują tutaj i opracowują (razem z właścicielem gospodarstwa) etapy 
i sposoby przestawienia gospodarstwa i poszukuj ą także nowy profil go
spodarstwa.

4. Ważną rolę naukową, dydaktyczną i promocyjną odgrywa tutaj pań
stwowy majątek pracujący metodami ekologicznymi -  Hessische Staatsdo
mäne Frankenhausen. W Wielkopolsce brak takiej jednostki, co bardzo 
utrudnia działalność badawczą na rzecz rolnictwa ekologicznego i ekolo- 
gizacji obszarów wiejskich. W tym zakresie potrzebne stają się szybkie i 
stanowcze działania, zwłaszcza w Akademii Rolniczej w Poznaniu.

5. Doświadczenia zebrane w czasie pobytu wskazują na konieczność 
szybkich zmian instytucjonalnych. Konieczne byłoby powołanie na Aka
demii Rolniczej w Poznaniu wydziału podobnego na Uniwersytecie Kas
sel -  W itzenhausen, który obejmowałby wszystkie placówki naukowe i 
osoby zainteresowane rolnictwem ekologicznym.

6. Konieczność nawiązania bezpośredniej współpracy pomiędzy wła
dzami Akademii Rolniczej w Poznaniu a Uniwersytetem Kassel. Moim 
zdaniem powinno to być działanie priorytetowe dla władz Uczelni po
znańskiej.

7. Konieczność uczestnictwa naszych naukowców, zwłaszcza mło
dych, w europejskich sieciach badawczych i konferencjach poświęconych 
rolnictwu ekologicznemu. Nieobecność Wielkopolski jest tutaj szczegól
nie kłopotliwa i widoczna. Konieczna staje się większa aktywność władz 
Akademii Rolniczej w Poznaniu.


